



Canadian Journal of Respiratory, Critical Care, and Sleep Medicine

Revue canadienne des soins respiratoires et critiques et de la médecine du sommeil

ISSN: 2474-5332 (Print) 2474-5340 (Online) Journal homepage: www.tandfonline.com/journals/ucts20

Message from the President of the Canadian Thoracic Society

Erika Penz

To cite this article: Erika Penz (2025) Message from the President of the Canadian Thoracic Society, Canadian Journal of Respiratory, Critical Care, and Sleep Medicine, 9:5, 223-224, DOI: [10.1080/24745332.2025.2549199](https://doi.org/10.1080/24745332.2025.2549199)

To link to this article: <https://doi.org/10.1080/24745332.2025.2549199>



Published online: 24 Oct 2025.



Submit your article to this journal [↗](#)



Article views: 28



View related articles [↗](#)



View Crossmark data [↗](#)

PRESIDENT'S MESSAGE



Message from the President of the Canadian Thoracic Society

Message de la présidente de la Société canadienne de thoracologie

Erika Penz MD, MSc, FRCPC 



This year, the Canadian Thoracic Society marked its 10-year anniversary as an incorporated not-for-profit organization. As Canada's national specialty society for respirology, we are proud to represent a diverse and multidisciplinary community of clinicians, researchers, educators, and respiratory health professionals working across respiratory, critical care, and sleep medicine. 10-years in, we still stand united in our mission to promote respiratory health by enhancing the ability of healthcare professionals through best practice guidance, education, research, leadership, collaboration, and advocacy.

Our strength lies in our collective voice. CTS is Canada's leading scientific and medical authority dedicated to advancing respiratory care and health. Together, we advocate for evidence-based care, equitable access to treatment, and greater public and political awareness of the burden of respiratory disease. In a time when respiratory illness remains one of the leading causes of death and disability in Canada and globally, our work has never been more urgent, or more impactful. In stark contrast to the immense burden that respiratory disease places on our patients and healthcare systems, it remains underrecognized as such and also is critically underfunded with respect to research. This issue was eloquently highlighted in a commentary published in *The Lancet Respiratory Medicine* by one of our CTS members Dr. Simon Couillard, and was amplified through a Press Release issued by CTS and other Canadian partner organizations in August. At CTS, we are committed to reframing the narrative around lung health, challenging outdated perceptions, and pushing for the investment and innovation in this field.

How do we do this? Through initiatives like the Canadian Respiratory Roundtable, CTS collaborates with patient organizations and professional societies to amplify our individual and collective efforts in the promotion of lung health and quality patient care. Through partnerships with the Canadian Respiratory Research Network, Canadian Lung Association (RENASCENT workshop), CANTRAIN and others, we support Canadian respiratory research.

Cette année, la Société canadienne de thoracologie (SCT) célèbre son 10^e anniversaire à titer d'organisme à but non lucratif constitué en société. En tant que société nationale de spécialité en pneumologie au Canada, nous représentons avec fierté une communauté multidisciplinaire diversifiée de clinicien-nes, de chercheur(-euse)s, d'éducateur(-trice)s et de professionnel-les de la santé respiratoire travaillant dans les domaines de la pneumologie, des soins critiques et de la médecine du sommeil. Après dix ans, nous demeurons uni-es dans notre mission de promouvoir la santé respiratoire en renforçant les capacités des professionnel-les de la santé par des orientations de pratiques exemplaires, la formation, la recherche, le leadership, la collaboration et le plaidoyer.

Notre force réside dans notre voix collective. La SCT est le principal organisme scientifique et médical qui se consacre à l'avancement des soins et de la santé respiratoires au Canada. Ensemble, nous militons pour des soins fondés sur des données probantes, pour un accès équitable aux traitements et pour une meilleure sensibilisation du grand public et des décideurs politiques au fardeau de la maladie respiratoire. Notre travail est plus urgent et pertinent que jamais, à l'heure où les maladies respiratoires sont l'une des principales causes de décès et d'invalidité au Canada et dans le monde. Malgré leur impact considérable sur la population et les systèmes de santé, ces maladies demeurent méconnues et la recherche sur le sujet est largement sous-financée. L'un de nos membres, le Dr Simon Couillard, a d'ailleurs publié dans *The Lancet Respiratory Medicine* un commentaire soulignant cette réalité de manière éloquent. En août, la SCT et d'autres organismes partenaires canadiens ont amplifié ce message par voie de communiqué. La SCT s'engage à recadrer le discours, à remettre en question les idées reçues et à encourager les investissements et l'innovation dans le domaine de la santé pulmonaire.

Comment nous y prenons-nous? Par des initiatives comme la Table ronde pancanadienne du milieu respiratoire, nous collaborons avec des organismes de patient-es et des

In conjunction with the Canadian Respiratory Conference 2026 in Calgary, Alberta, we will host the CTS Research Forum – an afternoon of national research updates, Science Spoken Succinctly, and a Blue Sky panel discussion about future research priorities in respiratory medicine. This will be followed by the Beaver Den, a research idea pitch competition to venture investors (the Beavers) highlighting innovative research.

As a Society, we work to *Advance Knowledge and Improve Outcomes*. We empower healthcare professionals with trusted, evidence-based clinical practice guidelines that are developed and regularly updated by CTS expert panels to foster high-quality care across Canada. From asthma and COPD to rare lung diseases and sleep disorders, our guidance helps clinicians navigate complexity and deliver care that is both current and compassionate.

As we look ahead, CTS remains steadfast in our commitment to education, research, and leadership. Thank you to our members for making this Society meaningful in meeting your needs over the past ten years. As we move forward, we invite all members of our community to lend their voices, expertise, and passion to our shared vision.

Together, we can break down barriers, elevate respiratory health, and ensure that every patient receives the care they deserve.

Sincerely,

sociétés professionnelles à amplifier nos efforts individuels et collectifs, afin de promouvoir la santé pulmonaire et d'améliorer les soins aux patient-es. Nous soutenons également la recherche respiratoire au Canada par le biais de partenariats avec le Réseau canadien de recherche respiratoire, l'Association pulmonaire du Canada (atelier RENASCENT), CANTRAIN et d'autres organismes.

Conjointement au Congrès canadien sur la santé respiratoire de 2026 à Calgary, Alberta, nous tiendrons le Forum de recherche de la SCT, qui présentera le temps d'un après-midi des mises à jour nationales sur la recherche, des séances « La science en bref » et une table ronde de réflexion créative sur les priorités futures de la recherche en pneumologie, suivi de l'événement « Dans l'œil du castor », un concours de présentation d'idées de recherche à des investisseur(-euse)s en capital de risque (les « Castors »), mettant en relief des recherches novatrices.

Notre société travaille à *faire avancer le savoir* et à *améliorer les résultats*. Nous soutenons les professionnel·les de la santé par des lignes directrices de pratique clinique dignes de confiance, fondées sur des données probantes, élaborées par des groupes d'expert-es et mises à jour régulièrement, afin de favoriser des soins de qualité partout au pays. Que ce soit pour l'asthme, la MPOC, les maladies pulmonaires rares ou les troubles respiratoires du sommeil, nos orientations aident les clinicien·nes à naviguer dans la complexité et à fournir des soins à la fine pointe et empreints de compassion.

Pour l'avenir, la SCT demeure fidèle à ses engagements en matière de formation, de recherche et de leadership. Merci, cher(-ère)s membres, de rendre notre société si importante en répondant à vos besoins depuis dix ans. Nous vous encourageons tous et toutes à contribuer à notre vision commune par votre voix, votre expertise et votre passion.

Ensemble, nous pouvons éliminer les obstacles, améliorer la santé respiratoire et veiller à ce que chaque patient-e reçoive des soins adéquats.

Cordialement

Erika Penz, MD, MSc, FRCPC
President/Présidente